

学校编码: 10384

分类号_____密级_____

学号: 23320141153269

UDC_____

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

基于激光扫描点云的交通标志牌可见性评估研究

Research on Visibility Estimation of Traffic Signs based on
Laser Scanning Point Cloud Data

指导教师姓名: 王程 教授

温程璐副教授

专业名称: 电子与通信工程

论文提交日期: 2017年5月

论文答辩时间: 2017年5月

学位授予日期: 2017年6月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2017年 5 月

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为福建省智慧城市感知与计算重点实验室的研究成果,获得福建省智慧城市感知与计算重点实验室经费的资助,在福建省智慧城市感知与计算重点实验室完成。

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

（ ） 1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

（ ） 2.不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

摘 要

交通标志牌是基础交通设施，它为司机和行人提供道路指示信息，这些指示信息能帮助促进交通顺畅、保障交通安全。交通标志牌作为一种重要的道路附属设施，应该具有良好的视觉可见性。但在实际应用中，存在着诸多制约其可见性的因素，如因标志牌安装位置及安装高度不恰当引起的周围建筑遮挡，绿化树的标志牌遮挡。交通指示牌被遮挡，司机不能提前看到指示信息，极易走错路线或因减速寻找指示信息而造成不必要的拥堵与追尾事故。因此亟需一种可直观、准确地评估交通标志牌可见性的方法。传统的交通标志牌可见性研究主要是基于计算机视觉的方法。这些方法未考虑三维空间中距离、视角和障碍物遮挡等因素对交通标志牌可见性的影响。鉴于此，本文提出了一种基于激光雷达扫描系统的交通标志牌空间可见性评估研究方法。该方法的优点是可以精确的衡量空间特征信息对交通标志牌可见性的影响。本文主要研究工作如下：

第一，提出了有效的交通标志牌提取算法。交通标志牌具有平面特性，在点云数据中，结合反射强度和主成分分析（Principal Component Analysis）方法来检测交通标志牌。其中 PCA 方法检测点云中呈面状特征的点云簇，并从这些点云簇中提取具有高反射强度特征点云。

第二，提出了空间可视场和空间可视场强度的基本概念，同时提出了在三维点云中，衡量物体空间可见性的可见度的定义，即在空间可视场的某一视点处交通标志牌投射到视网膜上的有效成像面积，并以可见度值作为交通标志牌在不同观测位置的空间可见性评估标准。

第三，提出了交通标志牌空间可见性评估框架。根据从激光点云数据中提取出的交通标志牌，计算其与视点之间的距离、视角以及标志牌尺寸，然后利用四元数方法、alpha-shape 算法和视网膜成像原理计算该视点处标志牌的可视场强度；通过射线透射法计算遮挡度；并利用空间可视场强度和遮挡度计算某视点位置的标志牌的可见度。

本文通过一系列相关实验，对所提出的交通标志牌空间可见性的评估框架进

行了分析与验证。使用车载激光点云扫描系统 VMX-450 对厦门岛道路进行实地数据采集，并利用该数据进行实验与验证。结果表明，本文提出的交通标志牌空间可见性的评估框架可以用于交通标志牌空间可见性评估，具有重要的应用价值。

关键词：激光扫描点云；交通标志牌；目标检测；空间可见性

厦门大学博硕士论文摘要库

Abstract

Traffic signs, with different types and locations, are an integral part of transportation infrastructure, which are designed for giving traffic information for drivers and pedestrians and guiding traffic participants' behavior, resulting in smooth and safe traffic. As part of intelligent transportation system, the visibility of traffic signs is playing a significant role in road safety. Therefore, directive traffic signs should be salient and eye-catching. Nevertheless, there exists a number of factors that hinder its visibility in reality, among which obstacles of buildings and green belt caused by improper installation spot or height are the biggest. Drivers might go wrong if traffic signs were blocked, and traffic congestion and accidents might be caused because of drivers' slowing down to find direction. As a consequence, some are overly trimmed while others are ignored, which is neither efficient nor satisfactory. Thus, what is badly needed is an intuitive and accurate method that can evaluate the visibility of traffic signs. Nevertheless, traditional methods for the study of visibility of traffic signs were all based on computer vision, in which visibility of traffic signs were measured by features like contrast and texture between traffic signs and their surroundings in images and videos. These approaches don't take into consideration impacts exerted on traffic signs by factors like distance, visual angle, obstacles, etc, in three-dimensional space. Consequently, the thesis proposes a Laser-scanning-system-based method for the research on spatial visibility estimation of traffic signs. We can accurately measure the influence space feature can have on traffic signs, which is exactly the characteristic of this method. The research work explored in this dissertation are as follows:

Firstly, we propose an effective algorithm for the extraction of traffic signs, we accomplish the detection task by making a combination of Reflected Intensity and Principal Component Analysis(PCA) to detect traffic signs in point clouds. To be

specific, we first detect planar Point Clouds Cluster in the Point Clouds based on PCA, and then extract traffic signs in the Point Clouds Cluster using its high Reflected Intensity Feature.

Secondly we propose spatial visibility field, intensity of spatial visibility field and visibility that measure objects' spatial visibility in 3D point clouds, and we define visibility as the effective image area of traffic sign in the retina. We make visibility as the standard of spatial visibility of traffic signs from different observing locations.

Thirdly, we propose a framework of assessing spatial visibility of traffic signs. According to extracted traffic signs, we can calculate the distance between traffic signs, the visual angle and the size of the signs; and then we figure out the spatial visibility of the signs in question by adopting the quaternion method, alpha-shape algorithm and retina image formation principle; after that the shade is calculated by using X-ray transmission method and the viewpoint is figured out by spatial visibility field and shade.

In this dissertation, we analyze and verify the proposed framework of spatial visibility of traffic signs through a series of related experiments, for instance, we collect Xiamen Island's road data by using Vehicle-Borne Laser Scanning System VMX-450 for experiment and validation. The results show that this framework of spatial visibility proposed in the paper can resolve the problem and achieve the research goal, it has important application value.

Key words: Laser Scanning Point Cloud; Traffic Sign; Object Detection; Spatial Visibility

目录

摘 要.....	I
Abstract.....	III
目录.....	V
Contents	IX
第一章 绪论	1
1.1 研究背景及应用	1
1.2 研究现状	3
1.3 论文研究内容与创新点	4
1.4 论文组织结构	5
第二章 三维激光扫描原理与数据特性分析.....	7
2.1 三维激光雷达的扫描原理与激光雷达系统简介	7
2.1.1 雷达与激光雷达.....	7
2.1.2 激光雷达扫描原理.....	8
2.1.3 静态激光扫描系统简介.....	8
2.1.4 机载激光扫描系统简介.....	10
2.1.5 车载激光扫描系统简介.....	11
2.2 RIEGL VMX-450 系统.....	12
2.2.1 常见商用车载激光扫描系统.....	12
2.2.2 RIEGL VMX-450 系统介绍	14
2.3 激光点云数据结构介绍	15
2.4 本章小结	15
第三章 基于反射强度和 PCA 的交通标牌志检测.....	17
3.1 引言	17

3.2 交通标志牌检测国内外研究现状	17
3.2.1 基于图像的交通标志牌检测.....	17
3.2.2 基于激光点云的交通标志牌检测.....	18
3.3 基于反射强度和主成分分析的交通标志牌检测算法	18
3.3.1 点云数据预处理.....	19
3.3.2 地面点云滤除.....	22
3.3.3 非地面点聚类.....	24
3.3.4 基于 PCA 和激光反射强度的交通标志牌检测	25
3.3.4.1 特征值分析.....	25
3.3.4.2 激光反射强度信息.....	27
3.4 本章小结	28
第四章 交通标志牌空间可见性评估	29
4.1 引言	29
4.2 交通标志牌空间可视场	29
4.3 交通标志牌空间可视场强度	31
4.3.1 空间可视场强度定义.....	31
4.3.2 空间可视场计算.....	31
4.3.3 视网膜成像面积计算.....	32
4.4 交通标志牌遮挡度	33
4.4.1 四元数旋转和坐标系变换.....	35
4.4.2 射线透射法和 alpha-shape 凹包拟合算法	37
4.5 实验与结果分析	39
4.5.1 实验环境配置.....	39
4.5.2 实验测试数据.....	39
4.5.3 实验结果.....	41
4.6 本章小结	49
第五章 总结与展望	51

5.1 本文的创新点	51
5.2 未来的工作	52
参考文献	53
附录 攻读硕士期间发表的论文及专利	61
致 谢.....	63

厦门大学博硕士论文摘要库

厦门大学博硕士论文摘要库

Contents

Abstract(Chinese)	I
Abstract(English)	III
Contents(Chinese)	V
Contents(English)	IX
Chapter 1 Introduction	1
1.1 Background and Application	1
1.2 Research status	3
1.3 Content and Innovation	4
1.4 Structure of the Thesis	5
Chapter 2 Laser Scanning Principle and Data Characteristic	7
2.1 3-D Laser Scanning Principle And Laser Scanning System	7
2.1.1 Radar and LiDAR	7
2.1.2 Laser Scanning Principle	8
2.1.3 Static Laser Scanning System Introduction	8
2.1.4 Airborne Laser Scanning System Introduction.....	10
2.1.5 Vehicle-borne Laser Scanning System Introduction.....	11
2.2 RIEGL VMX-450 System	12
2.2.1 Commercial Vehicle Laser Scanning System	12
2.2.2 RIEGL VMX-450 System Introduction.....	14
2.3 Point Cloud Data Structure	15
2.4 Chapter Summary	15
Chapter 3 Traffic Sign Detection Based on PCA and Intensity	17
3.1 Introduction	17
3.2 Research Status About Traffic Sign Detection	17
3.2.1 Traffic Sign Detection Based on Images	17

3.2.2 Traffic Sign Detection Based on Point Cloud.....	18
3.3 Traffic Sign Detection Algorithm Based on PCA and Intensity	18
3.3.1 Point Cloud Preprocessing.....	19
3.3.2 Ground Filtering.....	22
3.3.3 No- Ground Point Cloud Clustering.....	24
3.3.4 Traffic Sign Detection Using PCA and Intensity	25
3.3.4.1 Eigenvalue Analysis.....	25
3.3.4.2 Intensity Information	27
3.4 Chapter Summary	28
Chapter 4 Research on The Spatial Visibility of Traffic Sign.....	29
4.1 Introduction.....	29
4.2 Spatial Visibility Field.....	29
4.3 Intensity of Spatial Visibility Field	31
4.3.1 The Definition of Intensity of Spatial Visibility Field	31
4.3.2 The Calculation of Spatial Visibility Field	31
4.3.3 Retinal Imaging Area	32
4.4 The Shade of Traffic Sign	33
4.4.1 The Quaternion Method and Coordinate System Transformation	35
4.4.2 X-ray transmission method and alpha-shape Algorithm.....	37
4.5 Experiments and Analysis	39
4.5.1 Environment Configuration	39
4.5.2 Testing Data	39
4.5.3 Results.....	41
4.6 Chapter Summary	49
Chapter 5 Conclusions and Future Work.....	51
5.1 Conclusions.....	51
5.2 Future Work	52

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库